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طرح انتقال آب »قمرود« هرچند برای مقصد برکات زیادی 
به همراه داشــت اما در مبدا خسارات جدی برجا گذاشت، 
به طوری که هم اکنون ۱۵ هزار روستایی الیگودرز در محل 
اجرای پروژه با تنش آبی جدی مواجه هســتند.به گزارش 
مهر، هدف از اجرای طرح »قمــرود« انتقال ۱۸۱ میلیون 
مترمکعب آب در سال از سرشاخه های دز به سد »کوچری« 
و تصفیه خانه دو دهک جهت تأمین آب شــرب و صنعت 
دراز مدت شهرهای خوانســار، خمین، گلپایگان، محلات، 
نیمور، سلفچگان، ساوه و قم برای جبران روزافزون کمبود 
آبی شهرهایی که از رشد جمعیت سریعی برخوردار است و 
این طرح عظیم برای افق ۱۴۲۰ در نظر گرفته شده است.

با وجــود اینکه پــروژه »قمــرود« برای مــردم برخی از 
شهرها و اســتان های کشور پروژه ای حیات بخش بود ولی 
مردم شهرســتان الیگــودرز به عنوان یکــی از پرآب ترین 
شهرستان های اســتان با اجرای این پروژه از کمبود آب به 

شدت رنج می برند.
این پروژه شاید در نگاه اول از سوی مسئولان وزارت نیرو به 
نام طرح انتقال آب از سرشاخه های دز به »قمرود« نام نهاده 
شده باشد، ولی در واقع این پروژه از روستاهای الیگودرز در 
استان لرستان آغاز می شود و به نوعی آبی که در تونل های 
این طرح انتقال جاری می شود، قبل از اینکه آب دز باشد، 

آب لرستان است.
گرچه از یک سو پروژه انتقال آب »قمرود« موجب خشکی 
زمین های کشــاورزی و رودخانه های برخی از روســتاهای 
الیگودرز و در نتیجه مهاجرت تعداد زیادی از ســاکنان این 
روستاها شده اســت ولی از سوی دیگر انتقال آب لرستان 
به مرکز ایران را می تــوان یکی از پروژه های مهم و بزرگی 
دانســت که دارای اهمیت ملی است ولی باید این دو زاویه 
به دقت و به موازات هم مورد توجه قرار می گرفت.قرار بود 
بعد از اجرای این پروژه انتقال آب، روستاهای زیان دیده از 

اجرای آن نیز مورد توجه قرار بگیرند و پروژه آبرسانی به این 
روستاها در الیگودرز نیز عملیاتی شود، اما همچنان با وجود 
وعده های داده شــده ۹۹ روســتای شهرستان الیگودرز به 
دلیل اجرای پروژه »قمرود« دچار تنش شدید آبی هستند 
و روز به روز شــرایط برای زندگی در این روستاها سخت تر 

می شود.
حمیدرضا کرموند مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب لرستان 
در رابطه با این طرح با مهر اظهار داشــت: پروژه آب رسانی 
روستاهای خسارت دیده در طرح »قمرود« یک طرح ملی 
است که با هدف آبرســانی به روستاهای خسارت دیده در 
طرح انتقال آب به اســتان های مرکزی است.وی ادامه داد: 
این پروژه در دو فاز بوده که فاز اول آن شامل تصفیه خانه 

آب، مخازن و اجرای شــبکه ۴۲ روســتا است که در حال 
حاضر تصفیه خانه اجرا شــده و همچنیــن ۸۰ درصد در 

خطوط انتقال شبکه پیشرفت داشته ایم.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب لرستان عنوان کرد: فاز 
دوم ایــن پروژه به قرارگاه امام حســن مجتبی )ع( واگذار 
شــده است در این مرحله که شامل ۲۵ روستا بوده ساخت 
تصفیه خانه و خطوط انتقال آب در دست اجرا است.کرموند 
گفت: طرح آبرســانی به روستاهای خسارت دیده در طرح 
»قمرود« از مصوبات سفر رئیس جمهوری بوده و با اجرای 
آن ۹۹ روســتا با جمعیتی بالغ بــر ۱۵ هزار نفر دارای آب 

پایدار می شوند.
محمد خدابخشی نماینده مردم الیگودرز در مجلس شورای 

اســلامی نیز در این رابطه با مهر اظهار داشــت: تأمین آب 
این پروژه از طریق تونل »قمرود« انجام می شود.وی عنوان 
کرد: قبلًا با پیگیری های صورت گرفته مجوز تخصیص آب 
این روستاها، نقاط جمعیتی آنها و دو شهر »چمن سلطان« 
و »شاپور آباد« اخذ شــده است.نماینده مردم الیگودرز در 
مجلس شورای اسلامی ادامه داد: عملیات اجرای این پروژه 
به قرارگاه امام حســن )ع( و همچنین بسیج سازندگی در 
استان واگذار شده است.خدابخشی با تاکید بر اینکه در فاز 
اول عملیات اجرایی در ۴۲ روستا به قرارگاه امام حسن )ع( 
ابلاغ شده است افزود: تصفیه خانه اول ساخته شده، تصفیه 

خانه دوم نیز در حال اجرا است.
وی با بیــان اینکه این پروژه تحت عنــوان »قمرود« اجرا 
شــد عنوان کرد: ســالانه ۱۸۱ میلیون متر مکعب آب از 
سرشــاخه های دز واقع در شهرستان الیگودرز برای مصرف 
آب قم، دلیجان و محلات انتقال داده می شود.نماینده مردم 
الیگودرز در مجلس شــورای اســلامی بیان داشت: هزاران 
میلیارد تومان برای این پروژه انتقال آب هزینه شــده است 
و مردمی که در سرچشــمه و مبدا این پروژه هستند دچار 
تنش آبی هستند.خدابخشــی با تاکید بر اینکه بیش از ۹۹ 
روســتا دچار تنش آبی است و با تانکر آب رسانی می شوند 
افزود: این انصاف نیست، پروژه ای شروع شده برای آبرسانی 
به همین روستاهای زیان دیده از پروژه انتقال آب »قمرود«، 
هنوز یک روستا از طریق آن آبرسانی نشده است.وی تاکید 
کرد: این امر جز مصوبات ســفر رئیس جمهور به لرســتان 
اســت، امیدواریم که وزارت نیرو یک برنامه زمانبندی برای 
تکمیل این پروژه آب رسانی به این ۹۹ روستا تا پایان سال 
ارائه دهد. نماینده مردم الیگودرز در مجلس شورای اسلامی 
بیان داشــت: همه این روســتاها دچار تنش آبی هستند و 
امیدواریم با اجرای این پروژه از آب شــرب سالم برخوردار 

شوند.

درباره حیات و ممات تالاب  الله آباد قزوین۱۵ هزار روستایی الیگودرز همچنان چشم انتظار تأمین آب
عوامل متعدد طبیعی و انســانی دســت به دســت هم داده اســت تا تالابی که 
می توانســت فرصتی برای توسعه گردشگری در اســتان قزوین باشد به چشمه 
جوشــان ریزگرد تبدیل شده و نفس کشیدن برای مردم را با مشکل مواجه کند.

دشــت الله آباد قزوین، مســاحتی بالغ بر ۳۳ هزار هکتــار دارد که ۲۸۰۰ هکتار 
آن را تالاب تشــکیل می دهد. این دشت ۲ اکوسیســتم آبزی و خشکی داشت 
که محل زیســت گونه های مختلف حیات وحش و انواع پرندگان نادر به شــمار 
می رفت؛ اما عوامل متعدد طبیعی و انســانی دســت به دســت هم داد تا تالابی 
که می توانســت فرصتی برای توسعه گردشگری در استان قزوین باشد به چشمه 
جوشان ریزگردها تبدیل شده و نفس کشیدن برای مردم را با مشکل مواجه کند.

خشکسالی و ریزگردها در سال های اخیر بسیاری از مناطق کشور را در برگرفته، 
در استان قزوین هم شهرستان آبیک به دلیل خشکی تالاب الله آباد با این پدیدهٔ 
زیست محیطی دست وپنجه نرم می کند و اگر جلوی این ریزگردها گرفته نشود و 
آلودگی ها افزایش یابد، ابتدا ســلامت مردم قزوین و در ادامه سلامت هموطنان 
استان های همجوار همچون البرز و تهران نیز با خطر جدی روبه رو خواهد شد.طبق 
نظر کارشناســان محیط زیست در کنار خشکسالی ها و کمبود بارندگی، مسبب 
بیش از ۸۵ درصد از تغییرات اقلیمی عامل انسانی است. عوامل انسانی حیات را در 

جان این آبخوان خشک کرده است. 
یکی از این عوامل احداث ســد نهب اســت که یک اکوسیستم قبل از سد و یک 
اکوسیســتم پشت سر سد را دچار چالش کرده است.در این میان حقابه هایی که 
از رودخانه های زیاران و خره رود به تالاب تزریق می شــد هم قطع شده است که 
اگر به دنبال احیاء این فرصت گردشــگری در استان قزوین هستیم باید حقابه ها 
به جان تشنه این تالاب بازگردد.طبق نظر کارشناسان چندین گونه پرنده کمیاب 
توســط پرنده نگاران برای این منطقه ثبت شده است اما با خشکی تالاب، حیات 
۱۳۰ گونه پرنده مهاجر این منطقه و سایر موجوداتی که زندگی آن ها وابسته به 
این زیست بوم است دچار مخاطره شده است. با وجود این ظرفیت بکر، در صورت 
احیای تالاب می توان سایت پرنده شناسی را در این مکان راه اندازی کرد تا تبدیل 
به جاذبه طبیعی شده و میزان گردشگران استان قزوین را افزایش دهد.پرندگان 
ساکن در تالاب الله آباد در هر ۲ نوع آبزی و کنارآبزی تا زمانی که میزان آب تالاب 
بیش از ۳۰ سانتی متر باشد، امکان حیات دارند اما با گرم شدن هوا و تبخیر آب 
از سطح اگر میزان آب کاهش یابد، پرندگان به مکان دیگری مهاجرت می کنند.
علاوه بر آن، همراه با بیابانی شــدن دشــت الله آباد، شترها هم به دشمن پوشش 
گیاهی ضعیف منطقه تبدیل شــدند. توجه به این نکته ضروریست که بیشترین 
آســیب را چرای بی رویهٔ دام به این دشــت می زند که به ناچار کشت گونه های 
بومی در زمین های عاری از پوشــش گیاهی از جمله فعالیت هایی اســت که در 
راستای کاهش کانون های گرد و غبار در تالاب الله آباد می توان انجام داد. با کشت 
گونه های مناسب و تبدیل آن به یک فضای جنگلی می توان از توسعهٔ بیابانی شدن 
این دشــت جلوگیری کرد.به تازگی راهکار جدیدی بــرای احیاء تالاب الله آباد از 
سوی مسئولان استان مطرح شده است، این روزها در جلسات شنیده می شود که 
قرار است پساب صنعتی استان به این دشت هدایت شده و تالاب را زنده کند اما 
طبق نظر کارشناسان اگر قرار است پسابی به این منطقه منتقل شود باید در طی 
مسیر یک تصفیهٔ ثانویه هم داشته باشد تا تالاب را علاوه بر مشکلاتی که در حال 

حاضر دارد با معضل آلودگی زیست محیطی هم مواجه نکند.
حمید روزبه، رئیــس اداره امور مراتع، اداره کل منابع طبیعی اســتان قزوین در 
گفت وگو با ایســنا ضمن بیان اینکه ریزگردهای تالاب الله آباد آســمان قزوین و 
البــرز و تهران را تیره کرده، اظهار می کند: پوشــش گیاهی در کاهش ریزگردها 
نقــش مهمی ایفا می کند اما در حال حاضر چرای بی رویه گله های شــتر از علل 
مهم تخریب منابع طبیعی و مراتع محسوب می شود.وی می گوید: متأسفانه عدم 
رعایت اصول فنی چرا، معضلاتی را در سراســر کشور به وجود آورده است، مراتع 
ظرفیت مشخصی دارد و باید در زمان مشخص از آن استفاده کرد، در استان قزوین 
باید ۶۳۷ واحد دامی در بازه زمانی ۱۵۶ روز از مرتع اســتفاده کند اما در نتیجه 
عدم توجه و چرای بی رویه دام، طبیعت عکس العمل نشان می دهد، پوشش گیاهی 
عقب نشــینی و تنوع زیستی کاهش پیدا می کند و مشکلاتی همچون ریزگردها 
دامن گیر جامعه می شود.رئیس اداره امور مراتع اضافه می کند: از یک و نیم میلیون 
هکتار منابع طبیعی در کشــور، ۸۵۳ هکتار آن مرتع اســت و منابع طبیعی ۸۰ 
درصد کشور و ۶۰ درصد استان را تشکیل می دهد اما به جهت مشکلات ساختاری 
اعتباراتی که در سنوات گذشته برای منابع طبیعی اختصاص یافته ۰.۱ درصد از 
اعتبارات استان است و به دلیل گستردگی عرصه و کمبود اعتبار نمی توان جلوی 

چرای بی رویه دام را گرفت.
وی خاطرنشان می کند: در هیچ جای دنیا منابع طبیعی و محیط زیست ۲ دستگاه 
جدا از هم نیستند، در طبیعت هم جامعه گیاهی و جانوری بسیار با هم آمیخته 
است، اگر پوشش گیاهی عقب نشــینی کند جامعه جانوری هم به شدت آسیب 
می بینــد. هر ناحیه گونه های مخصوص خود را دارد و در بوئین زهرا گونه ها نمک 
دوست هستند پس برای بیابان زدایی و کاشت گیاه باید از طبیعت الگو گرفت و 
گونه های منحصر هر منطقه را در آن کاشت.روزبه تصریح می کند: وقتی معیشت 
اهالی دشت الله آباد دچار مشــکل شده راحت ترین کار پرورش دام است، پوشش 
گیاهی منطقه اکوسیســتم و موجودی زنده اســت و اگر بر آن فشــار آوریم در 
جهت خلاف عمل کرده و ســیل و ریزگرد و کاهش تولید ماده خشک به حیات 
مردم آسیب می زند.وی تصریح می کند: ۱۵ درصد خشکسالی به دلیل تغییرات 
اقلیمی و ۸۵ درصد ناشی از دخالت انسان در طبیعت است. مسئله منابع طبیعی 
موضوعی چند وجهی است که در صورت بی توجهی حوزه های اقتصادی، اجتماعی 

و فرهنگی را هم تحت الشعاع قرار می دهد.
رئیس اداره امور مراتع با اشاره به اینکه طرح های بیابان زدایی باید در دستور کار 
استان قرار گیرد خاطرنشــان می کند: اولین پروژه بیابان زدایی کشور در منطقه 
فتح آباد بوئین زهرا انجام شد، مردم منطقه با مشکلات مختلف بینایی و ریوی مواجه 
بودند که در آن زمان منابع طبیعی با اســتفاده از مالچ ها و خاک پوش های نفتی 
ریزگردها را تثبیت کرد و بعد با استفاده از عملیات بیولوژیک پوشش گیاهی ایجاد 
کرد.وی می گوید: بر همین اساس مصوب شده از اعتبارات سفر ریاست جمهوری 
۲۰ میلیارد تومان در حوزه بیابان زدایی و برای جلوگیری از ریزگردها هزینه شود 
و ۴۰ میلیارد تومان هم برای انتقال پساب ها از شهر صنعتی البرز به تالاب الله آباد 
در نظر گرفته شود.عبدالحسین مظفری، سرپرست معاونت محیط زیست طبیعی 
و تنوع زیستی با اشاره به اینکه مدیریت جامع در حوزه آب به احیای تالاب کمک 
خواهد کرد، به ایسنا می گوید: وقتی راجع به آورده های منابع آبی صحبت می کنیم 
عوامل متعددی همچون عوامل اقلیمی و عوامل توسعه باید در نظر گرفته شود.وی 
می گوید: الله آباد، تالابی فصلی است. آورده های آبی تالاب الله آباد از رودخانه های 
ارتفاعات شمالی استان است و آبگیری از آورده های سیلابی آن صورت می گیرد و 
در مطالعات زیستی این تالاب را به بخش آبدار تالاب، پهنه سیلابی و پهنه نم دار 
تقســیم کردند. از آورده ها در حوزه شمالی رودخانه ها جلوگیری شده و امور آب 
اســتان برداشت رســوب و باز کردن برخی رودخانه ها را در دستور کار دارد و ما 
هم از محل اعتبارات ملی به آن ها کمک کردیم.سرپرست معاونت محیط زیست 
طبیعی و تنوع زیســتی عنوان می کند: آبگیری تالاب از خره رود و ابهررود زنجان 
اســت که بر اثر ایجاد سدها فعلًا آورده ای ندارد که از طریق محیط زیست و امور 
منطقه ای مکاتباتی انجام شده که بتوانیم حقابهٔ ۵ میلیون مترمکعبی رودخانه ابهر 

رود را به تالاب بازگردانیم.
وی بــا بیان اینکه میزان آورده این رودها به آبگیری ســد بســتگی دارد، عنوان 
می کند: با ورود آب به دشــت تمام مسائل زیست محیطی مرتفع خواهد شد. در 
مطالعات ۴۶ هزار هکتار مساحت حد فاصل آبیک و بوئین زهرا را کانون غبارخیز 
معرفی کرده اند، در این میــان میزان تاثیرگذاری ریزگردهای تالاب الله آباد برای 
شهر آبیک ۱۰ درصد است که در صورت وجود بارش های فصلی مناسب و رسیدن 
حقابه ها این چند درصد هــم از بین خواهد رفت.مظفری در ادامه بیان می کند: 
میزان متوســط بارش ها در استان قزوین ۲۳۰ میلیمتر است که از حوزه جنوبی 
الله آباد با ۵۰ میلیمتر شروع شده و در مناطق مرتفع کوهستانی به میزان ۵۰۰ تا 
۶۰۰ میلی متر می رسد.وی با اشاره به زهکشی که در تالاب ایجاد شده می گوید: 
زهکش مخل پخش آب در سطح مشخص است و عملکرد آورده ها را مختل کرده 
و بر انتقال آبی که سیلابی وارد دشت می شود هم اثر منفی گذاشته است. این که 
زهکشی با چه هدفی بوده مشخص نیست اما آورده های تالاب را به خطر انداخته 
است.سرپرست معاونت محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی یادآور می شود: فاصله 
بین محدوده تالاب الله آباد و ســد نهب ۸۰ کیلومتر است، اگر بتوانیم حقابهٔ سد 
را در محل تالاب تحویل بگیریم بخشی از تالاب احیا خواهد شد، اما مسئله این 
است در مسیری که آب از سد تا محل تالاب طی می کند امکان دست یابی به آب 
وجود دارد و زیســت بندهایی در این محل تعبیه شده است که می تواند از سهم 
آب تالاب بکاهد.وی معتقد اســت: در صورت وجود بارش های مناسب و رسیدن 
حقابه ها به دشــت الله آباد، زندگی گونه های مختلف گیاهی، جانوری و پرندگان 
مهاجر جان دوباره خواهد گرفــت و می توان از ظرفیت بکر این منطقه به عنوان 
فضای گردشــگری استفاده کرد تا مجدداً  شاهد مهاجرت پرندگان فصلی به این 
منطقه باشیم.  چیزی شبیه به آنچه در بخش صالحیه استان البرز وجود دارد با 
این تفاوت که گردشگری پایدار با استفاده از ظرفیت و همکاری اهالی منطقه مد 

نظر مسئولان استان است.

گزارش

رئیس سازمان جهاد کشاورزی خراسان جنوبی 
گفت: پیش بینی می شــود که در سال جاری 
۳۰ تن زعفران از سطح باغات خراسان جنوبی 
برداشت شــود که نسبت به سال های گذشته 
۱۵ درصد کاهــش دارد.به گزارش مهر، پاییز 
که فرا می رســد فصــل درو کردن محصولات 
رنگارنــگ و زیبای خراســان جنوبی آغاز می 
شود و جنب و جوش خاصی در بین کشاورزان 
این دیار به چشــم می خورد.پاییز برای مردم 
خراسان جنوبی فصل خزان و بی برگی نیست. 
بلکه زمانی برای برداشــت برکت و نعمت های 

الهی است. 
نعمت هــای به قرمزی زرشــک و عناب و گل 
برگ های بنفش زعفران در این ایام رخ نمایی 
می کند.البته در کنار این همه زیبایی بی شک 
مســائل و مشــکلاتی نیز در حوزه برداشــت 

زرشــک، زعفران و عنــاب رخ نمایی می کند 
و کشاورزان چشــم انتظار حمایت مسئولان 

هستند.
مســئولان همیشــه از عــدم فــرآوری این 
محصــولات به عنــوان یکی از آســیب های 
جدی یاد می کنند کــه باید برای آن تدبیری 
اندیشــده شود. خرید تضمینی و حمایتی این 
محصول و تأثیرات خشکسالی از دیگر عوامل 
مهم در مورد این محصولات مزیت دار اســت.
مهدی جعفری، رئیس سازمان جهاد کشاورزی 
خراسان جنوبی در گفت و گو با خبرنگار مهر 
با اشاره به بحث تغییر اقلیم و خشکسالی ها و 
نقش آن بر میزان تولید محصولات مزیت دار 
استان بیان کرد: کاهش بارندگی و خشکسالی 
باعث کاهــش تولید و عملکرد در مورد برخی 
محصــولات کشــاورزی مزیت دار خراســان 

جنوبی شــده اســت.وی با بیان اهمیت توجه 
بــه این موضوع به ویژه در مورد زعفران گفت: 
گرمای شــدید هوا به شــدت بر پیاز زعفران 
تأثیر می گذارد و موجب آسیب رساندن به آن 
می شود.رئیس جهاد کشاورزی خراسان جنوبی 
بیان کرد: سطح زیر کشت زعفران در خراسان 

جنوبی ۱۸ هزار و ۱۵۲ هکتار است.
جعفری با بیان اینکه طبــق پیش بینی های 
مطرح شده از این میزان سطح زیر کشت ۳۰ 
تن زعفران در سال جاری برداشت خواهد شد، 
ادامه داد: مقایسه این آمار با که متأسفانه یک 
کاهــش ۱۵ درصدی را نشــان می دهد.وی با 
تأکید بر اینکه ما از زعفران و زرشک و عناب در 
کنار برخی از محصولات دیگر خراسان جنوبی 
به عنوان محصولات کشــاورزی مزیت دار نام 
می بریم، یادآور شــد: ایــن محصولات ویژه و 

خاص می تواند بیش از این در اقتصاد خانوارها 
روستایی و در کل خراسان جنوبی نقش آفرین 
باشد.رئیس سازمان جهاد کشاورزی خراسان 
جنوبی گفت: هــر چند خراســان جنوبی از 
نظر میزان تولید رتبــه دوم تولید زعفران در 
کشور را دارد ولی از جهت دیگر از نظر کیفیت 
رتبه نخســت را دارد.جعفری با بیان اینکه در 
خراسان جنوبی بیشتر کشــاورزان و زعفران 

کاران خرده مالک هســتند، گفت: شهرستان 
قاین با سطح زیر کشت پنج هزار و ۲۶۰ هکتار 
بیشــترین سطح زیر کشــت را در استان دارا 
است.اینگونه که از آمار مسئولان پیداست در 
صورتی که چاره ای اساســی برای استفاده از 
ظرفیت موجود زعفران برداشته نشود، روزهای 
ناخوشایندی در انتظار این محصول هم خواهد 

بود که می طلبد مورد توجه ویژه قرار گیرد.

فصل برداشت گردو در کرمان به عنوان دومین 
قطب تولید این محصول در کشــور در حالی 
آغاز شــده که بسیاری از باغ ها هیچ محصولی 
ندارند.به گزارش مهر، استان کرمان ۲۵ درصد 
از باغ های گردوی کشور را در خود جای داده 
است و شهرســتان های بافت و رابر به عنوان 
قطب تولید این محصول در اســتان شناخته 
می شوند، این روزها بازار خرید و فروش گردو 
در اســتان بیش از هر زمان دیگری داغ شده 
و هر کیلو گردو بر اســاس کیفیت از ۱۶۰ تا 
۲۲۰ هزار تومان بــه فروش می رود اما بخش 
عظیمی از ۱۷ هزار هکتار باغ گردو در استان 
کرمان درگیر آفت کرم خراط، ســرمازدگی و 
خشکســالی شــده اند.برخی از این مشکلات 
سالهاست گریبان تولید در این بخش را گرفته 
است و کارشناســان و محققان برای رفع این 
چالش هــا هیچ راهکار مشــخصی ارائه نکرده 
انــد به طور مثــال کرم خراط کــه به عنوان 
خطرناک ترین آفت درختان گردو محســوب 

می شود همچنان در باغ های استان می تازد و 
درختان بیشتری را درگیر می کند اما راهکارها 
موقتی، مســکن و زودگذر است، گاهاً به دلیل 
عدم تخصیص بودجه و یــا تزریق دیر هنگام 
بودجــه برای مبــارزه با این آفــت طرح های 
دولتی در این خصوص عقیم می ماند و بخش 
خصوصی نیز به دلیــل هزینه های بالا و عدم 
وجود روش مشخص برای مبارزه قطعی با این 

آفت منفعل شده اند.
در نهایت این کشــاورزان هســتند که بعد از 
آلوده شدن درختان تنها راهشان قطع درختان 
و ســوزاندن درختان است، اما در سال جاری 
باز هم تغییرات اقلیمی گریبان کشــاورزان را 
گرفت و ســرمازدگی باعث کاهش تولید گردو 
در استان شده است و حالا کار به جایی رسیده 
که دومین تولید کننده گردو در کشــور برای 
تأمین نیاز مردم اســتان اقدام به واردات مغز 
گردو از آذربایجان شــرقی، گردو خشــک از 
چین و تویســرکان می کند و کشاورزان بازار 

داخل اســتان را هــم از دســت داده اند.افت 
کاهش کیفیت محصول و کاهش تولید کار را 
به جایی رســانده که بازار از دست رفته است 
و بعد از ســال ها هشدار رســانه ها به مدیران 
استانی و سازمان های تحقیقات کشاورزی حالا 
کشاورز گردو کار کرمانی دستانش در پوست 
گــردو مانده اســت.محمد ســلاجقه از گردو 
کاران شهرســتان بافت اســت که به خبرنگار 
مهر می گوید: در سال گذشته بارندگی خوبی 
روی نداد و عملًا نتوانســتیم در زمینه آبیاری 
باغ هــا آنچه که باید را انجــام دهیم و همین 
مســاله روی بازدهی و تولیــد اثر می گذارد و 
موجب افت کیفیت تولید می شــود.وی عنوان 
کرد: از ســوی دیگر ســرمازدگی ابتدای سال 
جاری بخش زیادی از سرشــاخه را سیاه کرد 
و محصول از دست رفت و از طرف دیگر آفت 
کــرم خراط در باغ ها جــولان می دهد و ما به 
عنوان کشــاورز تنها کاری که می توانیم انجام 

دهیم حذف درختان گردوی آلوده است.
وی ادامــه داد: در برخی از باغ هــا آنقدر این 
درختــان حذف شــده اند که دیگــر اثری از 
باغ های کهنسال و در هم تنیده دیده نمی شود 
اما ما به ناچار مجبوریم بــرای مبارزه با آفت 
درختان آلوده را قطع و آتش بزنیم چون سم ها 
روی این آفت اثری ندارند و کرم خراط تکثیر 
می شود.حســین شــمس الدینی دیگر باغدار 
رابری نیز به خبرنگار می گوید: طی سال های 
اخیر گردوی چینی و تویســرکان وارد استان 

کرمان می شود و در عطاری ها به مردم فروخته 
می شــود، گردوی چینی و تویسرکانی ارزان تر 
از گردوی اســتان کرمان اســت و به همین 
دلیل هم مردم با توجه به مشکلات اقتصادی 
رغبت بیشتری برای خرید آنها دارند.وی گفت: 
محصول چینی که مسلماً ارزش غذایی ندارد و 
این محصول دستکاری ژنتیکی شده و ارگانیک 
نیســت و در خصــوص محصول تویســرکان 
حداقل چیزی که می تــوان در موردش گفت 
این است که میزان چربی بسیار کمتری دارد 
و در خصوص استفاده از سم هم چون ناظری 
در این زمینه وجود ندارد و گردو ها به صورت 
فله ای بــه کرمان منتقل می شــوند نمی توان 
اظهارنظر قطعی کرد.وی گفت: آنچه مسلم این 
اینکه در تحریم ها که امکان صادرات نیز وجود 
ندارد بازار داخل استان نیز از دست رفته است 
و کشــاورز کرمانی حتی در استان خودش نیز 

بازار ندارد و محصول روی دستمان می ماند.
وی می گوید: کشاورزان آبی برای آبیاری ندارند 
از سوی دیگر هیچ حمایتی هم نمی شوند و با 
وجود خســارت های شدیدی که وارد می شود 
اما نه آفــت کرم خراط کنترل می شــوند نه 
طرحی برای تأمیــن آب وجود دارد و نه برای 
خســارت های ســرمازدگی فکری می شود در 
همین وضعیت آب سرشاخه های رودخانه های 
بافــت و رابر هم برای شــرب به مناطق دیگر 
استان  منتقل می شود.رئیس جهاد کشاورزی 
کرمان با تاکید ســطح تولید گردو در کرمان 

در ســال جاری به خبرنگار مهــر گفت: روند 
کاهش تولید ادامه دارد و مهمترین دلیل هم 
سرمازدگی و خشکسالی است و پیش بینی ما 
برای سال جاری برداشت ۱۱ هزار و ۵۰۰ تن 
محصول اســت.محمد خیر اندیش از برداشت 
ســنتی، عدم بســته بندی و فــروش فله ای 
محصول و بدون برند استان کرمان انتقاد کرد 
و افــزود: گردوی کرمان باید به اســم همین 
استان صادر شود و در بازار مصرف عرضه شود.
وی عنــوان کرد: در اســتان ۱۷ هزار و ۱۲۰ 
هکتار باغ گردو بارور و نهالســتان وجود دارد 
و بیشترین سطح کشت مربوط به بافت و رابر 

و ارزوئیه است.
خیر اندیش افزود: بیشترین عرضه محصول در 
داخل اســتان انجام می شود و بخشی از گردو 
نیز به کشــورهای خلیج فارس صادر می شود.
با وجود پتانســیل های بالای کشــاورزی در 
اســتان کرمان اما عدم برنامه ریزی در بخش 
تولید و حمایت نشدن کشاورزان موجب شده 
مشکلات کشــاورزان بیشتر شود و کشاورز به 
جای ماندن در روستاها و تولید مهاجرت کند 
از ســوی دیگر بازار داخلی استان کرمان نیز 
برای کشاورزان حفظ نشــده و شاهد واردات 
گسترده گردو از اســتان های دیگر به کرمان 
هســتیم به طوریکه با عرضــه محصول ارزان 
قیمت ســعی در تســخیر بازار شــده است و 
همین امر موجب شــده محصول کشــاورزان 

کرمانی روی دستشان بماند.

فرش دستباف ایرانی که در دنیا بسیار مطرح است این روزها 
اسیر دست بی مهری ها شده اســت.فرش دستباف یکی از 
هنر های اصیل ایران اســت که متأسفانه طی چندین سال 
اخیر نســبت به آن بی توجهی کامل شــده بطوریکه امروز 
در جهان نقش ها و طرح های فرش دســتباف ایران توســط 
کشــور های چین ، هند و پاکســتان الگو برداری شــده و 
جایگاه هنر اصیل ایران را به خطر انداخته است.برای همین 
گزارشی درباره وضعیت فرش دستباف و شناسنامه دار بودن 
این میراث ملی به سراغ بافندگان٬ فروشندگان و مسئولان 
مربوطه رفته تا شاید گره ای از گره های این هنر باستانی ملی 
باز کنم.به روســتایی در اطراف مشهد می رویم روستایی که 
تا ۵ ســال گذشته هنر بافندگی فرش دستباف رونق داشت 
ومنبع درآمد برای اهالی آنجا محسوب می شد در آمدی که 
برای بافنده کمترین میزان و دلال بیشترین سود را داشت.
خانم ابراهیمی ۵۹ ســاله بافنده قدیمی که به گفته خودش 
۵۰ ســال در کار بافندگی فرش دستباف مشغول بوده، اما 
به دلیل مشــکلات موجوداز جمله و در آمد پایین این هنر 
را رها کرده و به ســراغ هنر خیاطی رفته است از او بعنوان 
یک بافنده قدیمی کــه نیم قرن در این حرفه فعالیت کرده 
مشــکلات را جویا شدم که وی اشــاره ای به عدم بیمه و در 
آمد بسیار کم و نبود بازار هدف مستقیم کرد.خانم ابراهیمی 
به زبان ســاده تر می گوید نگهداری از دام برایم به صرفه تر از 
کار قالی بافی است. چراکه بافت یک قالی ۱۲ متری ۳الی ۵ 
ماه طول می کشد و درآمدی که نصیب بافنده در این مدت 
می شود کمتر از ۳ میلیون تومان هست. این یعنی بیشترین 
ســود یک قالی نصیب دلال و فروشــنده قالی در بازار است 
بطوریکه قیمت یک قالی ۱۲ متری در بازار بالغ بر ۵۰ میلیون 
تومان می باشد؛ و تنها عاید بافنده از یک قالی ۳میلیون تومان 

است.به سراغ فروشنده فرش دستباف در سطح شهر می روم٬ 
از وی درباره وضعیت فرش دستباف در بازار می پرسم. ابتدا 
خودش را بنام حاج حسن معرفی می کند و می گوید حدود 
۶۰ سال در کار فرش دستباف در بازار می باشد و اگر در این 
مدت به سراغ کاری دیگر می رفت وضعیت زندگی اش بهتر 
از حــالا بود.به گفته خودش در این ۶۰ ســال در کار فرش 
ذوب شده است. او می گوید صنعت فرش دستباف در ایران 
در طــول یک دهه اخیر رو به رکــود بوده وبه نوعی صنعت 
فرش دســتباف در ایران خاک بر سر شده است.وی یکی از 
علل این موضوع را عدم حمایت دولت و دستگاه های متولی 
بخصــوص میراث فرهنگی و اداره صمــت می داند. به گفته 
حاج حســن وجود دلال ها و نبود مشــتری هم یکی از علل 
کم رونقی بازار فرش دستباف شده است.به نظر حاج حسن 
وضعیت اقتصادی مردم طوری شده که گاهأ در معاش روزانه 
خود مانده اند حال چگونه می توانند فرش دستبافی با قیمت 
تمام شــده بالغ بر ۴۰ میلیون یــا بالاتر بخرند.وی می گوید 
تنها راه رونق گرفتن بازار فرش دســتباف کوتاه شدن دست 
دلال و حمایت دستگاه های متولی این صنعت می باشد. در 
ادمه این گزارش به ســراغ دو دستگاه متولی در بحث فرش 
دستباف٬سازمان میراث فرهنگی و اداره صمت استان رفته 
ایم تا بحث شناســنامه دار شدن فرش دستباف را پیگیری 
کنیــم به امیدی که دســت دلالان از این هنر اصیل ایرانی 
کوتاه شود.رضا ابراهیمی نیا سرپرست معاونت صنایع دستی 
میراث فرهنگی خراســان رضوی گفت: امروز در ایران فرش 

دســتبافت مشــهد جز اصیل ترین فرش های ایران به شمار 
می رود.وی افزود: ســبک و بافت فرش دســتباف مشهد به 
قرن ها پیش باز می گردد و همیشــه رقیبی برای فرش های 
تبریز و کاشــان بوده است.سرپرست معاونت صنایع دستی 
میراث فرهنگی خراســان رضوی ادامــه داد: صنعت فرش 
دستبافت در مشهد مدیون استاد عمو اغلی هست٬وی نقش 
و تأثیر زیادی در بحث فرش دستباف داشته است.ابراهیمی 
نیا به بحث تجاری بودن فرش دســتبافت در کشــور اشاره 
و بیــان کرد: در دو دهه اخیر فرش دســتبافت جز مباحث 
تجاری و ارز آور برای کشور محسوب شده بخاطر این موضوع 
متولی این هنر ایرانی سازمان صمت است.سرپرست معاونت 
صنایع دستی استان به بحث الگو برداری از فرش ایرانی اشاره 
کرد و گفت: متأ ســفانه در چندین سال گذشته بحث کپی 
برداری و الگو برداری از نقشــه ها اصیل فرش ایرانی توسط 
ســه کشور چین٬ هند و پاکســتان انجام شده و تأثیر قابل 
توجه ای در صنعت فرش ایران داشته است.وی درباره نقش 
سازمان میراث فرهنگی در بحث فرش دستبافت تاکید کرد: 
با توجه به اینکه فرش دســتباف بعد تجاری دارد، حدود ۱۵ 
سال است که از بدنه سازمان میراث فرهنگی جدا وبه سازمان 
صمت واگذار شده است.در ادامه به سراغ اداره صمت استان 
خراســان رضوی رفتیم و از رئیس اداره فرش این ســازمان 
درباره بحث شناسنامه دار شــدن فرش دستبافت سوالاتی 
کردیم.سید مهدی کلالی رئیس اداره فرش دستبافت سازمان 
صمت خراسان رضوی گفت: امروز بحث شناسنامه دار شدن 

فرش دســتبافت درکشــور مهم و ضرورت دارد.وی افزود: 
زمانیکه فرش دستبافت دارای شناسنامه باشد مصرف کننده 
بــا اطمینان خاطر به خرید فرش می پردازد٬ چراکه از بحث 
عدم تغلب و گرانی آن مطمئن است.کلالی بیان کرد: قدرت 
انتخاب در خرید فرش دســتبافت بیشتر می شود وبه نوعی 
مصرف کننده محصول مورد نظر خود را خریداری می کند.
وی اشــاره ای به بحث صادرات فرش دستبافت با شناسنامه 
کرد و ادامه داد: اگر فرشــی با شناسنامه صادر شود طبیعتأ 
خریدار زیادی خواهد داشت چراکه از مواد اولیه تا نوع ابریشم 

فرش و بافت مشخص می باشد.
رئیس اداره فرش دســتبافت سازمان صمت استان در ادامه 
گفت: با شناسنامه دار کردن فرش دستبافت رقابت در بین 
تولید کننده ها نیز افزایش می یابد وبه نوعی در ارائه محصول 
بهتریــن کیفیت را به مصرف کننده ارائــه می دهند.وی به 
برخی مشــکلات عدم شناسنامه دار نبودن فرش دستبافت 
اشاره کرد و افزود: گاهی اوقات برخی فرش ها را تحت عنوان 
فرش دستبافت در بازار به فروش می رسد که هیچ شباهتی 
به دستبافت ندارد و این کار تغلب است و به نوعی فرش فاقد 
کره را به مشتری ارائه می دهند.وی درپایان گفت: باید برای 
شناسنامه دار کردن فرش دستبافت تمام دستگاه های متولی 
از جمله مرکز فرش ملی ایران و اتحادیه های روستایی فرش 
دســتبافت پای کار بیایند تا فرش به سمت شناسنامه دار 
و برند شــدن برود.فرش دستبافت ایرانی اصالت یک ایران و 
بیانگر فرهنگ و ریشه ای غنی در تاریخ این خاک است. یکی 
از ابزارهای که دنیا ایران را با آن می شناسد، فرش دستبافت 
ایرانی اســت امید که این صنعت روز به روز در کشــور ما، 
پیشرفت کند تا دست بافنده آن پرامید ببافد و فروشنده آن 

پر امید آنرا به دست مشتری هایش برساند.

کشاورزان درانتظار حمایت مسئولان

سایه خشکسالی به مزارع زعفران خراسان جنوبی رسید

دست کشاورزان در پوست گردو

سرمازدگی بلای جان کشاورزی کرمان

هویت فرش دستباف در گروی شناسنامه دار شدن

فرش مشهد زیر پای دلالان بید زده


